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Nyomtatott és online sajtó 
   

Semjén Zsolt: a küldetésünk az, hogy aki meg akar maradni, az megmaradhasson 

magyarnak 
2024. október 29. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Vasárnap.hu, HírTV, 

Felvidék.ma, Ma7.sk, Kormany.hu 

A magyar kormány küldetése, hogy katalizátora legyen annak, hogy a magyar közösségek 

hajszálerekkel hálózzák be a Kárpát-medencét és a diaszpórát - mondta Semjén Zsolt 

miniszterelnök-helyettes az Országgyűlés nemzeti összetartozás bizottsága előtt, kedden, 

Budapesten. "A küldetésünk az, hogy aki meg akar maradni, az megmaradhasson magyarnak" 

- fogalmazott Semjén Zsolt. Rámutatott: a magyar állam értelme és célja nem pusztán az 

államigazgatási feladatok ellátása, hanem az, hogy a magyar nemzet fennmaradjon és az 

emberek életminősége javuljon. A magyar nemzet akkor tud fennmaradni, ha minden 

nemzetrésze fennmarad, mert ha bármelyik nemzetrésze eltűnik, az egyetemes magyarság 

csonkul meg - hangsúlyozta. Semjén Zsolt éves beszámolójában kitért arra, hogy 2010 óta 

közvetlen formában 1400 milliárd forintot fordítottak nemzetpolitikai támogatásokra. Ez az 

összeg 2009-ben még csupán 9,1 milliárd forint volt - jegyezte meg. Kitért arra is, fő célja, hogy 

a határon túli magyarságot ne lehessen szembeállítani az anyaországival. Mindent 

összeszámítva a külhoni magyar gyermekek kevesebbet kapnak, mint az anyaországiak, mivel 

számtalan támogatási formát a határon túliakra nem lehet kiterjeszteni. Fontosnak tartotta, 

hogy minden magyarra számítanak, de azt is, hogy a magyar állam ne legyen résztvevője az 

ottani esetleges "politikai vircsaftnak". A bizottsági ülés előtt megemlékeztek a közelmúltban 

váratlan hirtelenséggel elhunyt Potápi Árpád János nemzetpolitikai államtitkárról, aki 2014-

től töltötte be ezt a tisztséget. 

 

Pásztor Bálint: ha nincs politikai érdekképviselet, akkor a nemzetrészek léte kerül 

veszélybe 
2024. október 29. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, PannonRTV,  

Ha nincs politikai érdekképviselet, akkor a nemzetrészek léte kerül veszélybe, de akkor is ez 

történik, ha az emberek nem látják az elvégzett munkát - hangsúlyozta Pásztor Bálint, a 

Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) elnöke kedden Palicson, ahol részt vett a közmédia Kós 

Károly Televíziós Filmszemléjének eredményhirdetésén. Mint mondta, "a politika és a 

politikusok annyit érnek, amennyit a polgárok, a nemzettestvéreink érzékelnek abból a 

munkából, amelyet igyekszünk az érdekükben kifejteni". Ezért a VMSZ elnöke 

szövetségeseknek és a legközelebbi munkatársaknak nevezte a politikusokat és az újságírókat. 

"Azoknak az újságíróknak és azoknak a médiumoknak az esetében pedig, amelyek közszolgálati 

feladatot látnak el, amelyeknek a munkatársai nemzetben gondolkodnak, mint a jelenlevők, 

teljes mértékben megkérdőjelezhetetlen a közeli partneri szövetségesi viszony" - húzta alá. 

Altorjai Anita, a Duna Médiaszolgáltató Nonprofit Zrt. vezérigazgatója beszédét az utóbbi egy 

évben elhunyt kollégákról történő megemlékezéssel kezdte. Kitért Potápi Árpád János 
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nemzetpolitikai államtitkárra, aki 2017 óta minden évben részt vett a rendezvény megnyitóján, 

Pásztor Istvánra, aki "úgy szolgálta a délvidéki magyarság ügyét, mint senki előtte", Havasi 

Jánosra, aki Pásztor Istvánhoz hasonlóan a Kós Károly Testület alapító tagja volt, és "közel 40 

évig szolgálta elkötelezett módon a kisebbségi és a határon túli újságírás ügyét", valamint 

Vitézy László filmrendezőre, aki a rendezvény zsűrielnöke is volt. 

 

Egy éve hunyt el Pásztor István 
2024. október 30. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

A 67 éves politikus rövid, súlyos betegség után távozott az élők sorából. Pásztor István több 

mint 16 éven át, haláláig vezette a legnagyobb vajdasági magyar pártot, a Vajdasági Magyar 

Szövetséget. A Vajdaság Autonóm Tartomány Képviselőháza történetének leghosszabb ideig 

hivatalban lévő elnöke volt, 2012-ben választották meg első alkalommal házelnökké.  A halálát 

követő napokban a Kárpát-medence és a szélesebb térség minden szegletéből érkeztek a 

részvétnyilvánító közlemények, majd 2023. november 4-én szerbiai, magyarországi és a 

boszniai Szerb Köztársaságból érkezett közjogi méltóságok, politikusok és párttársai kísérték 

utolsó útjára. Ma Noszán és Szabadkán emlékeznek meg méltón Pásztor István halálának első 

évfordulójáról. Első alkalommal osztják ki a Pásztor István-díjat, amelyet a Vajdasági Magyar 

Szövetség egykori elnökének nevét viselő alapítvány ítél oda minden évben egy magyarországi 

és egy szerbiai személynek, akik hozzájárulnak a magyar-szerb viszony további erősítéséhez, 

valamint a vajdasági magyarság szülőföldön maradásához és fejlődéséhez. 

      
Kelemen Hunor: Nem kell elhatárolódnom Orbán Viktortól  
2024. október 29. – maszol.ro 

Hárompárti koalíciós kormányra kényszerülhet Románia a december elsejei parlamenti 

választások után - mondta Kelemen Hunor az RFI-nek adott interjújában. A magyar 

államfőjelölt arról is beszélt, hogy nem tiszte elhatárolódni Orbán Viktor magyar 

miniszterelnök egyes nyilatkozataitól. A riporter megemlítette azt is, hogy a Fidesz jelentős 

támogatást nyújt erdélyi alapítványoknak és „magánszemélyeknek”. Kelemen Hunor azt 

mondta, „Románia problémáinak semmi közük nincs Orbánhoz és az Orbán vezette 

kormányhoz. Ezek a vádak teljesen alaptalanok, és nincs közük Romániához. Természetesen 

jó kapcsolatunk van, kollegiális kapcsolatban állunk, beszélgetünk néha, de nem túl gyakran. 

Igen, ők támogatnak számos kulturális, oktatási és sportintézményt Romániában, ahogyan 

Romániának is támogatnia kellene a Kárpátalján élő románokat, a Timok-völgyében élő 

románokat” - fogalmazott az RMDSZ elnöke.  A műsorvezető megjegyzésére, hogy sokan azt 

róják fel neki: nem határolódik el Viktor Orbán egyes nyilatkozataitól, a magyar államfőjelölt 

kijelentette: „nem is kell elhatárolódnom, ez nem az én feladatom”. 
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Kelemen Hunor: A kormányzó pártok tolerálták az AUR-t és Șoșoacát  
2024. október 29. – maszol.ro 

Élesen bírálta Kelemen Hunor a két kormányzó pártot, amiért az elmúlt években tolerálták a 

Románok Egyesüléséért Szövetséget (AUR) és az SOS Romániát. Az RMDSZ vezetője úgy látja, 

ha George Simion bejut az elnökválasztás második fordulójába, a parlamenti megmérettetésen 

akár harminc százalékot is szerezhetnek a szélsőséges pártok. „Minden államban a kormányzó 

pártok felelősek a társadalomban történő eseményekért, a társadalmi reakciókért. 

Romániában sincs ez másként. Az AUR 2017 után jelent meg, és 2020-ban bejutott a 

parlamentbe. Egyértelmű, hogy a 2012 utáni kormányok alatt felgyülemlett elégedetlenség, 

frusztráció, harag, valamint a politikai mainstream hozzáállása hozzájárult ezeknek a 

szélsőjobboldali és szélsőbaloldali erőknek a megerősödéséhez” - fogalmazott az RFI-nek adott 

interjújában az RMDSZ államfőjelöltje.   

 

Cseke Attila: A magyarországi támogatás hasonló a Moldovának nyújtott román 

segítséghez 
2024. október 29. – maszol.ro 

Az erdélyi magyarok számára biztosított magyarországi támogatások hasonlóak azokhoz, 

amelyeket Románia nyújt a Moldovai Köztársaságban élő románoknak - mondta Cseke Attila 

szenátor a TVR 1 hétfői műsorában. A volt fejlesztési minisztert arról is megkérdezték, hogy 

Kelemen Hunor az európai irányt képviselné államfőként, figyelembe véve az RMDSZ és az 

Orbán Viktor vezette magyar kormánya közötti kapcsolatokat. „Az RMDSZ volt az első 

parlamenti alakulat az 1990-es években, amely kijelentette, hogy Románia helye az EU-ban 

van, és lelkes támogatója volt Románia EU- és NATO-csatlakozásának. Minden nyilatkozat, 

úgy Kelemen Hunor, mint a többi RMDSZ-politikus részéről ezt az irányt képviseli" - 

fogalmazott Cseke Attila.  Ami a magyarországi anyagi támogatásokat illeti, a szenátor 

elmondta: azok hasonlóak, néha szinte azonosak azzal, amit Románia nyújt a Moldovai 

Köztársaságban élő románoknak. „Nincs semmi törvénytelen vagy erkölcstelen ebben. A 

román nemzet, Románia, mint ország, különböző támogatási programokon keresztül pénzügyi 

segítséget nyújt a Moldovai Köztársaságban élő románoknak. Ezt mi, az RMDSZ, támogatjuk, 

hiszen ez egy jó ügy” - hangsúlyozta a volt tárcavezető. 

 

Új Nyilas Misi-ösztöndíjasok a programban: továbbra is lehet támogatni a nehéz 

anyagi körülmények között élő tanulókat 
2024. október 29. – maszol.ro 

A Nyilas Misi Tehetségtámogató Egyesület idei pályázati kiírására 168-an jelentkeztek 

Partiumtól Gyimesig. Számos pályázat egyszülős családból, nehéz anyagi körülmények között 

élő tanulók részéről érkezett, vagy olyan helyről, ahol a tanuló vagy a szülő súlyos betegsége 

okoz napi szintű nehézséget. Az érvényes pályázatok közül első körben a legmagasabb 

pontszámú 23 tanuló lesz támogatott, csatlakoznak a programban az előző évekből már benne 

levő 200-nál több ösztöndíjashoz. Ennél jóval többen vannak olyanok, akik érdemesek a 
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támogatásra, és rá is szorulnak, de az Egyesület egyelőre nyitott listán kénytelen várakoztatni 

őket mindaddig, amíg nem bővül a támogatók köre. Még legalább 50 idei pályázót szeretnének 

befogadni, ehhez azonban újabb támogatók jelentkezését, felajánlását várják, a Nyilas Misi 

ösztöndíjakat ugyanis magánszemélyek önkéntes felajánlásai és cégek támogatásai biztosítják, 

és a sikeres pályázó csak a rendelkezésre álló támogatási összegektől függően kerülhet be a 

programba. 

 

Elnyomja a parlamenti és elnökválasztás „zaja” az alpolgármesteri tisztségért 

folyó tárgyalásokat  
2024. október 29. – Krónika 

A június 9-i helyhatósági választásokon nyertes Arad megyei RMDSZ-es polgármesterjelöltek 

a múlt szerdán és csütörtökön átvették mandátumaikat, és letették hivatali esküjüket, míg 

hétfőn három olyan településen is megalakultak a képviselőtestületek, amelyeket magyar 

polgármesterek irányítanak. Az RMDSZ szeretné visszaszerezni Aradon az egyik 

alpolgármesteri tisztséget, de a közelgő parlamenti és elnökválasztás beárnyékolja a 

tárgyalásokat. A törvény értelmében idén a megválasztott polgármesterek a területileg illetékes 

törvényszéken tehettek esküt, így az RMDSZ-es tisztségviselők sem várták meg a helyi 

képviselőtestületek alakuló üléseit. Papp Attila, aki a negyedik mandátumát kezdte meg 

Nagyiratos község élén, ezt úgy „hidalta át”, hogy hétfő délelőtt a helyi választottak előtt is 

polgármesteri fogadalmat tett.  

 

Székelyföldi autópálya-szakasz tervezésére és megépítésére várják a 

jelentkezőket  
2024. október 29. – Krónika, szekelyhon.ro 

A közúti infrastruktúráért felelős társaság (CNAIR) december 16-ig várja az ajánlatokat az A8-

as autópálya Sóvárad és Gyergyóalfalu közötti szakaszának megtervezésére és kivitelezésére – 

közölte kedden a Facebook-oldalán Sorin Grindeanu közlekedésügyi miniszter. Bejegyzése 

szerint a szerződés becsült értéke áfa (TVA) nélkül 6,1 milliárd lej. A versenytárgyalás 

nyertesének 14 hónap áll rendelkezésre az autópálya megtervezésére és 40 hónap a 

kivitelezésre. A 32,4 kilométeres autópályaszakaszon többek között 39 hidat és felüljárót, 

három egyirányú alagutat, két vadátjárót és két parkolót kell megépíteni.  

 

Játékban kell maradnunk! 
2024. október 29. – Nyugati Jelen 

A napokban minden hazai településen beiktatják a június 9-én megválasztott új 

polgármestereket és helyi tanácsosokat. Hunyad megyében az RMDSZ-nek tíz helyi tanácsosi 

mandátumot sikerült szereznie. Bácsiban már megtörtént a tanácsosok iktatása, itt Herczeg 

Leopold képviseli RMDSZ-színekben a magyarságot. Vajdahunyadon november 4-én teszi le 

az esküt a két RMDSZ-tanácsos: Ferenczi István és Suta Blanka. Lozsádon Székely Attila, 

Déván pedig Pogocsán Ferdinánd és Domokos Balázs RMDSZ-tanácsosok kezdték el új 
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mandátumukat. Az új tanácsosi testületet beiktató hétvégi dévai tanácsülés nyomán 

beszélgettünk az alpolgármesteri mandátumát lezáró Pogocsán Ferdinánd helyi tanácsossal. 

 

Dávid Endrét választották meg Székelyudvarhely új alpolgármesterének 
2024. október 29. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Három helyi képviselő tette le a hivatali esküt, megalakultak a szakbizottságok, ugyanakkor a 

testület egyöntetűen Dávid Endrét választotta meg alpolgármesternek a székelyudvarhelyi 

önkormányzat soron kívüli keddi ülésén. Érvényesítette a székelyudvarhelyi bíróság Boros 

Viktória (RMDSZ), Élthes Előd Etele (Székelyudvarhelyért Párt) és Jakab Zoltán (RMDSZ) 

helyi képviselői mandátumát – jelentette be az önkormányzati ülés kezdetén Venczel Attila 

főjegyző. Szakács-Paál István polgármester Dávid Endre RMDSZ-es tanácsost javasolta 

alpolgármesternek. Mint mondta, egy fiatal, proaktív személyről van szó, aki műszaki és 

szociális készségekkel rendelkezik, ezzel pedig jól ki tudja egészíteni a polgármester munkáját. 

Én ezen területeken kevésbé érzem otthon magam, ám nagyon sok olyan vállalásunk van, 

amelyek miatt fontos, hogy egy jó képességű, dedikált ember segítse a munkánkat” – 

magyarázta.  

 

Gyimesi a belügyminiszterrel tárgyalt a déli és északkeleti régiók fejlesztéséről 
2024. október 29. – Körkép.sk 

Tomáš Taraba (SNS jelöltje) környezetvédelmi miniszter, illetve Martina Šimkovičová (SNS 

jelöltje) kulturális miniszter után Matúš Šutaj Eštok (Hlas-SD) belügyminiszter is fogadta 

Gyimesit. „Az aktuálpolitikai kérdések áttekintése mellett egyetértettünk abban, hogy az ország 

érdekeinek védelme mellett a déli és északkeleti régiók fejlesztése is fontos feladat” – írta 

Gyimesi Facebook oldalán. A találkozónak konkrét eredménye is van. Tűzoltóautók és egyéb, 

tűzoltáshoz elengedhetetlen technika érkezhet a magyar településeken tevékenykedő önkéntes 

tűzoltók számára. „Megállapodtunk abban, hogy áttekintjük azon települések listáját a fent 

említett régiókból, amelyekben a Belügyminisztérium a válsághelyzetek kezelését segítő 

eszközökkel támogathatja az önkéntes tűzoltókat” – közölte Gyimesi.  

 

In memoriam Vágsellye díszpolgára lesz Feketeházy János hídépítő mérnök 
2024. október 29. – Új Szó 

Feketeházy János hídépítő mérnököt, az Eiffel-csarnok, a párkányi Mária Valéria híd, a 

komáromi Szent Erzsébet híd tervezőjét in memoriam részesítik díszpolgári címben, Imrich 

Pleidel tervezőmérnök javaslatára. Feketeházy János Vágsellyén született 1842. május 16-án, 

itt végezte az elemi iskolát. Itt helyezték örök nyugalomra 1927. október 31-én a család 

sírboltban, amely a városi köztemető központi helyén áll. A Csemadok Vágsellyei 

Alapszervezete emléktáblát helyezett ki tiszteletére a róla elnevezett Feketeházy János Magyar 

Ház bejáratánál. Több vasúti hidat tervezett, ilyen a budapesti déli vasúti összekötő híd és a 

szolnoki Tisza híd. Miután a Vasútépítészeti Igazgatóság beolvadt a MÁV-ba, az Államvasutak 

Fe
lv

id
é

k
 

E
rd

é
ly

 

https://szekelyhon.ro/aktualis/david-endret-valasztottak-meg-szekelyudvarhely-uj-alpolgarmesterenek
https://www.korkep.sk/cikkek/belfold/2024/10/29/gyimesi-a-belugyminiszterrel-targyalt-a-deli-es-eszakkeleti-regiok-fejleszteserol/
https://ujszo.com/regio/in-memoriam-vagsellye-diszpolgara-lesz-feketehazy-janos-hidepito-mernok


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. október 30. 

 

 

mérnökeként dolgozott, de ő tervezte a budapesti Operaház acéltető szerkezetét, a Keleti 

pályaudvar vágánycsarnok lefedésének tervét, a nagyváradi Sebes-Kőrös hidat is. 

                       
Pásztor Istvánra emlékezett a tartományi parlament 
2024. október 29. – PannonRTV 

A tiszteletadás után 16 napirendi pontot vitattak meg Újvidéken. Egyperces néma csenddel 

vette kezdetét a tartományi parlament hatodik rendes ülése. A képviselők a testület korábbi 

elnökére, Pásztor Istvánra emlékeztek, aki tavaly október harmincadikán hunyt el. A 

tiszteletadás után a napirend 16 pontját vitatták meg a tartományi képviselők. A 

környezetvédelmi és területrendezési tervek, illetve a mezőgazdasági és gazdasági 

tevékenységekről szóló jelentések mellett a tartomány 2024 januártól szeptemberig terjedő 

költségvetési jelentést is megvitatták. Sebők Róbert, a Szabadság és Igazságosság Párt 

frakcióvezetője a Vajdasági Közegészségügyi Intézet új igazgatójának alkalmasságát is 

megkérdőjelezte. „Az alapszabály 17-ik cikkelye szerint az intézet igazgatójának az intézet 

tevékenységi körébe tartozó orvos vagy szakorvosnak kell lennie, vagy doktori fokozattal kell 

rendelkeznie, illetve jogi vagy közgazdasági területen kell magas szintű végzettséggel bírnia, 

egészségügyi menedzsment területén végzéssel. Milena Tabakovićnak ez nincs meg, ami 

szintén a korrupció egy formája.” 

 

MNT: Már ebben a félévben megkaphatják az ösztöndíjat a vajdasági magyar 

középiskolások 
2024. október 29. – PannonRTV 

Sajtótájékoztatót tartott kedden Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke, ahol jelen 

voltak a vajdasági diáksegélyező egyesületek képviselői is. AZ MNT székházában megtartott 

sajtótájékoztató célja a középiskolai diáksegélyezésről való tájékoztatás volt. „Ettől az évtől az 

MNT egyszeri támogatást ad azoknak a diákoknak, akik anyanyelvükön kezdték meg 

középiskolai tanulmányaikat” – emlékeztetett Fremond Árpád, majd kiemelte, hogy a 

diáksegélyző egyesületek nagyon komoly tevékenységet folytatnak, hiszen ezek a támogatások 

az egyesületeken keresztül valósulnak meg. 

 

Kalmár Zsuzsa kapta a vajdasági Pataki-gyűrűt 
2024. október 29. – MTI, Vajma.info, PannonRTV, Magyarszo.rs 

Kalmár Zsuzsa, a szabadkai Népszínház művésze vehette át a legrangosabb vajdasági színházi 

elismerést, a Pataki-gyűrűt kedden Szabadkán. A színésznő a szabadkai Népszínház Magyar 

Társulatának Ki tudja, látsz-e még című produkciójában Karády Katalin szerepének 

megformálásával érdemelte ki az elismerést. A Brestyánszki Boros Rozália szövege alapján 

készült előadást Mezei Zoltán rendezte. Kalmár Zsuzsa az előadás bemutatója előtti 

sajtótájékoztató azt mondta, jutalomjáték volt számára ez a szerep, és úgy érezte, belőle is van 

valami a játszott karakterben. A Magyar Szó című újvidéki napilap beszámolója szerint a 
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rendező korábban arról is beszélt, hogy az előadásban azt az estet mutatják be, amikor Karády 

Katalinban megszületik az elhatározás, hogy elhagyja Európát. 

 

Vajdasági költségvetés: Gyengébbek az eredmények 2023-hoz képest a cégek 

adói miatt 
2024. október 29. – PannonRTV, Vajma.info 

A vajdasági képviselőházban ma 26 napirendi pontról döntenek a képviselők, a legfontosabb 

napi rendi pont a tartomány idei első kilenc hónapjának költségvetéséről szóló jelentése. Az 

ülésen döntöttek a Vajdasági Klinikai Központ új igazgatóhelyettesének kinevezéséről is, a 

pozíciót ezentúl dr. Gyülvészi Gyula tölti be. Nenad Borović, a költségvetési és pénzügyi 

bizottság elnöke, aki az Aleksandar Vučić – Vajdaság nem állhat meg nevű képviselőcsoport 

tagja, kiemelte: két fontos fiskális mutató az, amely meghatározza Vajdaság gazdasági 

helyzetét, ezek pedig a jogi személyek nyereségadói és a magánszemélyek jövedelemadói. Az 

elmúlt év azonos időszakához képest a költségvetés – a nyereséget tekintve – 11 milliárd 

dinárral alacsonyabb, és igaz, hogy a kiadások 5 milliárddal csökkentek, de összességében ez 

gyengébb eredményt mutat. Borović hangsúlyozta, hogy a legnagyobb különbség a 

nyereségadó és a bérekre kirótt adóból származó bevételekben van. 

 

Kishegyes: A képviselő-testület első száz napját értékelték 
2024. október 29. – PannonRTV 

Idén nyáron, július 10-én alakult meg az új összetételű kishegyesi községi képviselő-testület, 

ezt követően megválasztották a tisztségviselőket is. Az elmúlt 100 napot értékelte Oroszi 

Sándor, a képviselő-testület elnöke és Sándor István alpolgármester. Oroszi elmondta, hogy 

ahogyan az előző két mandátumban, a mostani új összetételben is a VMSZ frakciója a Szerb 

Haladó Párttal közösen alakította meg az önkormányzati vezetést. – Elsődleges célunk, hogy 

az elkezdett projekteket folytassuk, és minden lehetséges lépést megtegyünk annak érdekében, 

hogy Kishegyes polgárainak életminőségén javítani tudjunk. Ezen időszak alatt négy ülést 

tartottunk, és összesen 55 napirendi pontot vitattunk meg és fogadtunk el. Az alakuló ülésen 

megválasztottuk a vezetőséget, a polgármestert, alpolgármestert, a községi tanács tagjait, a 

képviselő testület elnökét. 

 

1944-es vérengzések Vajdaságban - Közösségi fájdalom, majd történelmi 

megbékélés 
2024. október 29. – PannonRTV 

A Közügyekben az 1944/45-ös történésekre emlékezünk vissza a Tisza-mentén és Észak-

Bácskában. Vajdaság-szerte a hétvégén emlékeznek meg az 1944 novemberében kegyetlen 

módon meghurcolt és kivégzett áldozatokról. Az akkori események senkit nem kíméltek, 

kisgyermekek, nők, iparosok, politikusok, értelmiségiek, munkásemberek és háztartásbeliek is 

áldozatául estek a mészárlásnak. A Tisza-mentén több településen is folyt az ártatlanok 

legyilkolása. November első napjaiban az ő emlékük előtt hajtunk fejet. 1944 ősze fájó seb az 
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észak-bácskai magyarok történelmében. A jugoszláv katonai közigazgatás idején a partizán 

alakulatok önkényes megtorlásba kezdtek az 1942-es hideg napokra válaszolva. 

  
Nemzetközi nyelvi, irodalmi és kulturális tudományos konferencia Ungváron 
2024. október 29. – karpataljalap.net, Karpat.in.ua 

Az Ungvári Nemzeti Egyetem Hungarológiai Központjában immár hagyománnyá vált, hogy 

október második felében tudományos szakmai fórumot tartanak. Idén október 24–25-én 

Nyelvi, irodalmi és kulturális kölcsönhatások a Kárpát-medencében címmel szerveztek 

nemzetközi tudományos konferenciát. A program megvalósulását a „GENIUS” Jótékonysági 

Alapítvány közreműködésével Magyarország Kormánya, a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai 

Államtitkársága és a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt. támogatta. A rangos esemény megnyitóján 

elsőként az intézmény igazgatónője, Berta Eleonóra üdvözölte az egybegyűlteket és örömét 

fejezte ki, hogy sokan eljöttek határainkon túlról és Kárpátalja különböző településeiről, külön 

kiemelve a beregszászi főiskola népes csapatának – tanárainak és diákjainak – a részvételét. 

 

Elődeink nyomdokain – tárlatvezetés, előadás és érdekes foglalkozások az Árpád 

Vezér Látogatóközpontban és Lovardában 
2024. október 29. – karpataljalap.net, Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) és a Kárpátaljai Magyar Turisztikai 

Tanács (KMTT) második alkalommal szervezte meg az Elődeink nyomdokain elnevezésű 

rendezvényt iskolás gyerekek számára október 26-án a tiszacsomai Árpád Vezér 

Látogatóközpontban és Lovardában. Az esemény résztvevőit a szervezők nevében Mester 

András, a KMTT elnöke köszöntötte, majd röviden ismertette a Tiszacsomai Honfoglalási 

Emlékpark történetét, valamint szólt a park mellett kialakított látogatóközpontról, lovardáról 

és állatsimogatóról is. A KMKSZ környező alapszervezetei által delegált csoportok 

tárlatvezetésen vettek részt, melynek keretében Kész Margit néprajzkutató, a II. Rákóczi 

Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola tanára bemutatva az épületben helyet kapó kiállítást 

virtuális kalandozásra invitálta a jelenlévőket. A program a Nemzeti Együttműködési Alap 

támogatásával valósult meg. 

 

Karriernap a Rákóczi-főiskola Felsőfokú Szakképzési Intézetében 
2024. október 29. – karpataljalap.net, Karpat.in.ua 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felsőfokú Szakképzési Intézetében 2024. 

október 28-án ötödik alkalommal rendezték meg az immár hagyományos Karriernapot, 

amelyet a Számvitel és Adóügy Szakbizottság közösen szervezett a Számvitel és Auditálás 

Tanszékkel. A pályaorientációs rendezvény egy jubileumi eseménysorozat része volt, hiszen az 

intézmény idén ünnepli fennállásának 10. évfordulóját. Az idei találkozót egy inspiráló mottóra 

építették: „A sikerhez vezető lift nem működik. Használd a lépcsőt! Lépésről lépésre!” – ez a 

gondolat kísérte a rendezvény egészét, bátorítva a diákokat, hogy a folyamatos fejlődés útját 
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válasszák. A Karriernap elsődleges célja az volt, hogy megismertesse a diákokat az európai 

munkaerőpiac modern trendjeivel, a szakmai fejlődési lehetőségekkel és a munkavállalás 

legújabb aspektusaival. 

 

Interaktív ifjúsági előadás a beregszászi színházban 
2024. október 29. – Karpat.in.ua 

Az UNICEF széleskörű felmérése megállapította, hogy a fiatalok, iskolások zömét rendszeresen 

éri bullying, azaz bántalmazás, megfélemlítés. Az iskolai zaklatás aktuális problémájára 

reagálva szerveztek előadást a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színházban. A tantermi 

színjátékot Hans Dansar svéd író Nevem Freja című műve alapján Gyevi-Bíró Eszter rendezte. 

A darab premierjén a Beregszászi Bethlen Gábor Líceum nyolcadikos diákjai vettek részt. Az 

évek óta sikeresen megvalósuló színházi-nevelési programunk keretein belül igyekszünk a 

fiatalokat foglalkoztató tematikai előadásokat szervezni, nyilatkozta Sin Edina, a beregszászi 

színház ügyvezető igazgatója. A Nevem Freja tantermi előadást a KMKSZ és a Pro Agricultura 

Carpatika támogatásával Kárpátalja különböző oktatási intézményeiben tervezik bemutatni. 

 

Szüreti mulatság a Rezeda Folkműhelyben 
2024. október 29. – Karpat.in.ua 

Népzenétől és jókedvű gyermekek hangjától volt hangos a Pásztor Ferenc Közösségi és 

Zarándokház. A Beregszászi Rezeda Folkműhely növendékei számára szerveztek 

hagyományőrző szüreti napot a tehetséggondozó oktatói. Az alkalom célja – a fiatalok 

megismertetése a magyar népi kultúrával, a kárpátaljai hagyományokkal. A szüreti mulatság 

kézműves foglalkozásokkal indult, melyeken kizárólag természetes alapanyagokat használtak. 

A Hagyományok Háza Hálózat – Kárpátalja kézműves oktatói segítségével a fiatalok 

megismerhették a szövés és vesszőfonás alapjait, a csuhéfonás és a nemezelés fortélyait. Az 

alkalom végén gasztronómiai kóstolóra került sor. A program a Csoóri Sándor Alap és a 

Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt. támogatásával valósult meg. 

 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. október 29. – Kossuth Rádió 

 

A belgrádi hivatalos tárgyalásait követően Sulyok Tamás a vajdasági Csúrogra és Zsablyára 

látogatott. A magyar köztársasági elnök Alekszandar Vucic szerb elnökkel közösen Zsablyán 

adta át a felújított Havas Boldogasszony római katolikus templomot. Az 1901-ben felszentelt 
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római katolikus templom idővel megrongálódott, most a magyar kormány támogatásával 

sikerült felújítani.  

 

Megtartotta alakuló ülését hétfőn a székelyföldi Hargita megye önkormányzati képviselő-

testülete. Letették a hivatali esküjüket a mandátumhoz jutott megyei önkormányzati 

képviselők, illetve Bíró Barna Botond, Hargita Megye Tanácsának új elnöke, aki a leköszönő 

Borboly Csaba megyeelnököt váltja.  

 

A RMDSZ Brassó megyei szervezetének elnöke, Kirsch Gábor parlamenti képviselőjelölt.  

Nemcsak kampányidőszakban hirdeti az oktatás fontosságát, hanem rendszeresen odafigyel a 

magyar iskolák helyzetére. Természetesen amennyiben bejut a román parlamentbe, akkor 

olyan megyei problémák megoldásáért fog küzdeni, amely nem csak magyar ügy.  

 

Átadták a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán a Soós Kálmán-ösztöndíjakat. A 

„GENIUS” Jótékonysági Alapítvány által gondozott Soós Kálmán-ösztöndíjprogram fő célja a 

Kárpátalján működő magyar nyelvű felsőoktatási intézmények és szakok együttműködésének 

elősegítése.  

 

Sztankovits Kornél egy szerb család gyermekeként 1893-ban Pécsett született, ahonnan később 

Zomborba költöztek. Felvette a Szenteleky nevet, majd Trianon után a vajdasági magyar 

irodalom megteremtője lett. Korai haláláig a délnyugat-bácskai Szivácon élt, ahol minden 

évben kétszer is megemlékeznek róla, augusztus 20-án, halálának napján, illetve az októberben 

megszervezett Szenteleky-napok alkalmával 

 

Hétfőn, az animáció világnapján Székelyudvarhely egyik kávézójában rendezkedett be 

ideiglenesen a szejkefürdői rajzfilmstúdió, hogy betekintést nyújtsanak az érdeklődőknek a 

rajzfilmkészítésbe. Este pedig szabadtéren mutatták be Orbán Balázs életéről szóló rajzfilmet 

a Városháza előtti téren.  

 

Tizenhét évvel ezelőtt kezdődött Interliga néven a magyar és román határ menti megyék közös 

labdarúgó-bajnoksága, amelyben a 8–11 éves gyerekekből álló csapatok vesznek részt. Az 

Interligában nem az eredmény, hanem a tapasztalatszerzés, az ismerkedés, az örömfoci a 

lényeg. A 2024–2025-ös szezon már javában tart, hétvégenként egy-egy rendező klub ad 

otthont a fordulóknak. 


